
فرصت هايي 
كه  با دانش سراها ايجاد می شود

استفاده از سقف شيرواني در شمال كشور بسيار كاربردي است، ريزش 
بارش هاي مكرر و شديد باعث شده طي ساليان سال ساكنان اين خطه 
دريابند كه اين نحوه ساختمان سازي بيشترين سود و كمترين آسيب 
را براي آنها دارد، اما اين معماري را نمي توان در ديگر شهرهاي كشور 
ديد، مگر به ندرت يا به شكل فانتزي. آموزش كاربردي چيزي شبيه به 
معماري و ساختمان سازي در شهرهاي مختلف است. نمي توان بدون 
در نظر گرفتن ش��رايط آب و هوايي يك منطقه اقدام به ساخت و ساز 
كرد. اين مسئله پيچيده اي نيست و تقريباً كمتر كسي است كه آن را 
نپذيرد، اما براي دانش آموزان مان، تحصيلات و آين��ده آنها، به اندازه 
همين ساختمان سازي و معماري در شهرهاي مختلف هم ايده و برنامه 
نداريم! همه محصلان را هردمبيل��ي، داخل كلاس هاي درس هدايت 
مي كنيم و همه شان در سرتاسر كشور با استعدادهاي كاملًا متفاوت و 

شرايط زندگي كاملًا متفاوت تر، يك كتاب را مي خوانند. 
فهمش به هيچ عنوان سخت نيست. بارها و بارها از زبان معلمان شنيديم 
كه هر كدام از دانش آموزان در يك زمينه استعداد دارند، بنابراين بايد در 
همان زمينه هدايت شوند و پيشرفت كنند. بدون شك او كه در ورزش، 
خوب اس��ت مي تواند در اين زمينه كارهايي به مراتب مثبت تر انجام 
دهد تا زمينه هايي كه نياز به حفظ و يادگيري دروس دارد و بالعكس، 
اما سال هاست كه همه دانش آموزان به يك روش و بدون درنظرگرفتن 
استعدادهايشان، كنار هم مي نشينند و همين اصلي ترين دليل براي 

كشف نشدن توانمندي هاي آنهاست. 
اكثر دانش آموزان دوست دارند دكتر يا مهندس شوند، شايد در اين بين 
عده اي هم به هنر روي خوش نشان دهند، اما در اصل، عدم آشنايي آنها به 
استعدادهايشان و بسته بودن دايره تعليمات است كه باعث مي شود بسياري 
خوشبختي و آينده موفق را در چند شغل خاص مثل دكتر و مهندس شدن 
بدانند. تمام اين مسائل ناشي از نحوه نادرست آموزشي است. اشكالات و 
ايراداتي كه نه توانايي  و استعدادهاي دانش آموزان را مدنظر قرار مي دهد و 

نه نيازهاي شهر و روستا و استان و حتي كشور آنها را. 
زندگي روس��تايي به بچه هايي كه در آن زندگي مي كنند، توانايي ها و 
قابليت هايي را مي دهد كه بچه هاي شهري ندارند  و صدالبته بالعكس، 
بچه هاي ساكن در شهر نيز توانايي هايي دارند كه بچه هاي روستا ندارند. 
پس نمي توان انتظار داشت دانش آموزان سراسر كشور با شرايط متفاوت 
زندگي تحصيل و استعدادهاي گوناگون به يك شكل تحصيل كنند و 
نتيجه بگيرند، در حالي كه تحصيلات آنها نيز هرگز به يك شكل نيست 

و تنها كتب و امتحاناتشان يكي ا ست! 
حوزه تحصيل پر از اشكالات، ايرادات و جمع اضداد است كه طي اين 
سال ها هرگز آنطور كه بايد و شايد بدان پرداخته نشده، هر چند گاهی 
عده اي وعده هايي داده يا برخي سنگ بزرگ برداشتند، اما نتيجه تمام 
اقدامات انجام ش��ده تا به امروز حتي خود آقايان مسئول را هم راضي 

نكرده چه برسد به محصلان! 
با وجود تأكيد كارشناس��ان حوزه تعليم و تربيت و همچنين مسئولان 
اين حوزه، استعداديابي دانش آموزان و همچين مهارت آموزي به آنها، در 
سطوح مختلف همچنان در ميدان اجرا با درهاي بسته مواجه است. هر 
چند نمي توان منكر تلاش هايي شد كه در اين زمينه انجام مي شود،  اما 
همچنان اين آرزوي ديرينه در نظام آموزشي كشور به طور كامل محقق 
نشده و هنوز نتوانسته ايم توفيق چنداني در اين عرصه كسب كنيم. براي 
مثال، هنرستان هاي كشور كه تنها فرصت براي علاقه مندان به يادگيري 
مهارت اس��ت، همچنان با چالش هاي عديده اي مواجهند، چالش هايي 
كه مانعي از جذب تعداد بيشتري از دانش آموزان مي شود و بدتر اينكه 
نمي تواند امكانات و تجهيزات كافي در اختيار همه متقاضيان قرار دهد. 
در چنين ش��رايطي احمد محمودزاده، معاون وزي��ر آموزش و پرورش 
به برنامه ريزي براي حضور ۶۰ درصد دانش آموزان دوره متوس��طه در 
هنرستان ها اش��اره كرده و گفته كه بايد هنرستان هاي خوبي ساخته و 
تجهيزات خوبي تأمين شود تا دانش آموز دغدغه ادامه تحصيل و اشتغال 
نداشته باشد، اما به عمل كار برآيد به سخنداني نيست! مهم است كه عملي 
شدن چنين كاري چه زماني انجام مي شود، حتي اگر در خوشبينانه ترين 
حالت فرض كنيم كه مجهز شدن هنرستان  ها و جذب دانش آموزان به آن، 
يك تا دو سال ديگر نيز اتفاق مي افتد، تا آن موقع فرصت ها و استعدادهاي 

زيادي از دست مي رود كه بايد براي آنها فكري كرد. 
س��ال ها قبل در برخي شهرها شاهد وجود دانش س��راهايي بوديم كه 
اين فرصت را در اختي��ار دانش آموزان قرار مي داد ت��ا در پايان دوران 
دبيرستان با حضور در اين دانش سراها به سرعت وارد بازار كار شوند. 
دانش س��راهايي كه معلمان زيادي را به جامعه تحويل داد. حال امروز 
مي توان تا زماني كه به يك برنامه درس��ت، جامع و كم ايراد در زمينه 
تحصيلات دانش اموزان دس��ت يابيم، اقدام به برپايي دانش سراهايي 
تخصصي تر با كاربردهاي علمي مختلف در ش��هرهاي كشور كنيم تا 
متناسب با نياز هر ش��هر و اس��تان به تعليم دانش آموزاني بپردازد كه 
فارغ التحصيل شدند، اما شرايط حضور در دانشگاه را ندارند )زورشان 
به شكستن شاخ غول كنكور نمي رس��د( اما مي توانند در دانش سراها 
ضمن آموزش علم، سريع تر از مسير دانشگاه به بازار كار راه پيدا كنند. 
آن هم كاري مرتبط با جامعه اي كه در آن زندگي مي كنند. به اين شكل 
حداقل نيمي از دانش آموزانمان را غرب��ال كرديم. يعني آنهايي كه در 
خود توان عبور از كنكور نمي بينند را در مسير ديگر هدايت كرديم. حال 
هم متقاضيان كنكور كاهش پيدا مي كنند ه��م مانع از ادامه تحصيل 
دانش آموزان نش��ديم هم نيروي كار داريم و هم نيازهاي جامعه را در 
شهرهاي مختلف پاس��خ گفته ايم، يعني يك تير با چند نشان. در اين 
فرصت كه مثل يك ميانبر است مي توانيم به اصلاحات درست و اصولي 
در خصوص ايرادات تحصيلي بپردازيم، اما طي تمام اين سال ها با از اين 
شاخه به آن شاخه پريدن  مداوم، فرصت ها را از بسياري از دانش آموزان 

گرفتيم و آنها را بي هدف و بي انگيزه در جامعه رها كرديم. 

مهسا گربندي
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مراسم آغاز سال تحصيلي دانش�گاه ها و مؤسسات 
آموزش عالي صبح ش�نبه  با حض�ور رئيس جمهور 
در دانش�گاه ته�ران برگ�زار ش�د. رئيس جمه�ور، 
وزير علوم، وزير بهداش�ت، رئيس دانش�گاه تهران 
و رئيس دانش�گاه علوم پزش�كي تهران ب�ه همراه 
س�ه نماينده از س�وي دانش�جويان در اين مراس�م 
س�خنراني كردن�د و از داوطلب�ان برت�ر گروه هاي 
پنج گانه آزمون سراس�ري س�ال ۱۴۰3 تقدير ش�د. 

دكترمسعود پزشكيان در مراسم آغاز سال تحصيلي جديد  
با اشاره به اينكه اگر ما اميدي به آينده كشور داشته باشيم، 
بخش مهمي از آن معطوف به دانش��گاه و دانش��گاهيان 
است، تصريح كرد: رسالت دانشگاه و دانشگاهي اين است 
كه كشور عزيز ما را بر قله علم، توانايي، هنر و تكنولوژي 

بنشاند. 
رئيس جمهور با بيان اينكه بنده ب��ا هدف خدمت و حل 
مشكلات مردم رش��ته تحصيلي و زمينه شغلي خود را 
انتخاب كردم، افزود: امروز نيز كه اينجا ايس��تاده ام نه از 
پي پست و مقام، بلكه براي آن بوده كه احساس كردم بايد 
وسط ميدان براي حل مشكلات مردم و مملكت تلاش 
كنم، چراكه عميقاً باور دارم كه مش��كلات اين كشور را 
هيچ كس جز خود ما قرار نيس��ت حل كند؛ همواره اين 
جمله دكتر ش��ريعتي مدنظر بنده بوده كه خدايا به من 
ايماني بده كه براي آن نام و نانم را بدهم، نه آنكه به خاطر 

ايمانم به نان و نام برسم. 
پزش��كيان انتظار منطقي خود و جامعه از دانشجويان و 
اساتيد را تلاش براي حل مشكلات و گشودن گره ها در 
جامعه دانست و اظهار داشت: كسي مي تواند به حل اين 
مشكلات كمك كند كه ذهني خلاق، انديشه اي توانمند و 
بالنده و انگيزه هايي والا داشته باشد و دلش بخواهد ايران 
را به عزت برساند. آن سند چشم اندازي كه رهبري معظم 
انقلاب اسلامي پيش روي ما قرار دادند كه بر اساس آن بايد 
در منطقه به جايگاه اول برسيم، نه با شعار و دعوا بلكه با 

تلاش و كوشش محقق مي شود. 
 پزش�كيان: در هيچ عرصه اي كمبود و كاستي 

نسبت به ديگران نداريم
رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه ما به هيچ وجه و در هيچ 
عرصه اي كمبود و كاستي نسبت به ديگران نداريم و لذا 
بايد به همان جايگاهي برس��يم كه ديگران در پيشرفت 
رسيده اند، گفت: وجود فاصله در سطح و كيفيت زندگي 
ما با كشورهاي ديگر براي بنده به هيچ وجه قابل تحمل و 
قبول نيست؛ بنده نسبت به اين مسئله تعصب دارم كه 
لياقت مردم ما بسيار بالاس��ت و نبايد در هيچ زمينه اي 
از ديگران عقب تر و كمتر باش��يم. دلي��ل اينكه بر وفاق 
تأكيد مي كنم نيز همين است كه با دعوا نمي شود به اين 

هدف رسيد. 
پزشكيان با بيان اينكه هيچ ظلمي بزرگ تر از آن نيست كه 
كسي دروغ بگويد، يا بدتر از آن حرف درستي را تكذيب 
و رد كند، خاطرنش��ان كرد: اگر كس��ي حرف درست و 
مستندي ارائه كند بايد در برابر او سر فرود آورد و اساساً 
تقوا يعني همين. اتفاقاً جهنم جاي كساني است كه حرف 
مستند و صحيح را نمي پذيرند و بزرگ ترين ظلم همين 

ايستادن در مقابل حرف درست است. 
رئيس جمهور ب��ا تأكيد بر اينكه هر فرد، گ��روه، جناح و 
دسته اي كه حرف درست و مستند داشته باشد، موظفيم 
با تمام وجود آن را بپذيريم، گفت: اساساً ايستادن در مقابل 
حرف درست يك ظلم بزرگ اس��ت. امروز در دنيا براي 
حل مشكلات جوامع بش��ري راه هايي يافته و الگوهايي 
ارائه كرده اند و ما بايد مناس��ب ترين الگو و روش را براي 
حل مشكلات مان، متناسب با مش��كلات و شرايط خود 

انتخاب كنيم. 
پزش��كيان با بيان اينكه اگر ما به همه تجارب گذشته و 
الگوهاي موجود براي حل مشكلات اشراف داشته باشيم 
و بتوانيم انتخاب كنيم، هيچ  وقت راه اش��تباه را انتخاب 
نخواهيم كرد، افزود: بايد حرف خود را بر اساس مستندات 
و بررسي هاي دقيق علمي  ارائه كنيم تا مجبور نشويم بعد 
از مدت كوتاهي حرف خود را تغيير دهيم. اگر اين روش 
را به كار بگيريم، آن وقت ديگر جايي براي دعوا و اختلاف 

باقي نمي ماند. 
رئيس جمهور در ادامه سخنان خود با تأكيد بر ضرورت 
نقش آفريني اس��اتيد و دانشجويان دانش��گاه ها در اداره 
كش��ور  گفت: در همه دنيا روال بر اين است كه اساتيد و 
دانشجويان براي حل مشكلات كشور و ارائه راه حل آن 
با دولت ها قرارداد مي نويسند و در مقابل آن پول دريافت 
مي كنند. كش��ور ما مش��كلات زيادي دارد و دانشگاه ها 
مي توانند با تعريف پروژه در پي حل آن مشكلات باشند 
و ما حاضريم اين مناس��بات را با اس��اتيد و دانشجويان 

دانشگاه ها برقرار كنيم. 
رئيس جمهور با اشاره به اينكه امروز در زمينه كشاورزي 
مش��كلات زيادي وجود دارد، افزود: در رشته كشاورزي 
اساتيد و دانشجويان مي توانند با گرفتن يك پروژه دانش 
كشاورزي را به جلو پيش ببرند. كلاس هاي دانشجويان 
كشاورزي بايد در زمين هاي كشاورزي برگزار شود، تا آنجا 

به صورت عملي اين رشته را بياموزند. 
پزشكيان با بيان اينكه ما به دنبال اساتيدي هستيم كه 
شيوه هاي اصلاح روش مديريت كشور را به ما بگويند و 
انتظارم از وزارت علوم و بهداشت اين است كه اين فرآيند را 
اجرايي كنند، اظهار داشت: همه بايد براي پيشرفت كشور 
تلاش كنيم و از س��ختي ها و موانعي كه ايجاد مي شود، 
نهراسيم. خود من را مي خواستند حذف كنند و من هاي 
زيادي هستند كه حذف شدند، در حالي كه مي توان با اين 

من ها مشكلات كشور را برطرف كرد. 
رئيس جمهور تصريح كرد: اساتيد و نخبگاني كه با وجود 
همه مش��كلات در كش��ور مانده اند، نبايد دچار حاشيه 

ش��وند و بايد از آنها حمايت كنيم. قطعاً بايد قدر آنها را 
بدانيم و تلاش كنيم كه مشكلات و موانع پيش روي آنها 

برداشته شود. 
پزشكيان با اش��اره به درخواس��ت چند تن از كارمندان 
براي س��خن گفتن در جلس��ه امروز اظهار داشت: تمام 
دانش��جويان، دانش��گاهيان و اس��اتيد و كارمندان اگر 
مي خواهند با من گفت وگو كنند، اين فرصت برايش��ان 
فراهم خواهد شد. من از گفت وگو باكي ندارم و اگر سخني 
منطقي بود آن را قبول خواهم كرد و اگر غيرمنطقي باشد، 
طبعاً نمي پذيريم. ما نمي خواهيم به كسي ظلم شود، فقط 
مي خواهيم سند چشم انداز كش��ور اجرايي شود، همان 
چشم اندازي كه مقام معظم رهبري بر آن تأكيد كرد و به 

دنبال عزت و سربلندي كشورمان است. 
 رتبه برتر آزمون سراس�ري خواس�تار اصلاح 

مصوبه كنكوري شورا شد
پس از مراس��م تقدير، علي اكبر قناديزدي نفر برتر گروه 
علوم انساني از رئيس جمهور خواست كه صحبتي داشته 
باشد و در سخنراني اش درباره مصوبه كنكوري شورايعالي 
انقلاب فرهنگ��ي كه دو س��ال از اج��راي آن مي گذرد، 
صحبت كرد و گفت: اين مصوبه از نظر فني پر از اشكال 
اس��ت، لغزش مختصر داوطلب يا مصحح در امتحانات 
نهايي صدمه بسيار اغراق آميزي به داوطلب وارد مي كند، 
بنابراين معيار مناسبي براي دستيابي به عملكرد داوطلبان 
نيست.  وي افزود: از طرفي اعمال سليقه، امنيت پايين تر 
آزمون ها، تقلب گسترده و كيفيت نامحدود برگزاري برخي 
آزمون ها در كنار اشكالات اجرايي منفي در صدور كارت 
زمانبندي و نحوه ارائه تراز و كارنامه و از همه نسنجيده تر و 
ناعادلانه تر حفظ تراز سال قبل با وجود تفاوت تراز نمرات 
كنكور و امتحان نهايي پارس��ال بدون هم مقياس سازي 

مناسب داوطلبان كنكور را با چالش مواجه كرده است. 
رتبه برتر كنكور سراسري اظهار داش��ت: دانش آموزان 
كنكور ۱۴۰۲ كه بدون اس��ترس كنكور و صرفاً با ترميم 
معدل چند تا از درس هايش��ان دوباره در رقابت از پيش 
نابرابر با ما كنكورهاي ۱۴۰3 شركت كردند، همه و همه 
منجر به يك فاجعه آموزش��ي و مديريتي و بي انصافي و 

ظلم بي سابقه در حق كنكورهاي ۱۴۰3 شد. 
به گفت��ه وي، نااميدي و نفرت عمومي  نس��بت به نظام 
آموزشي تنها آورده اين مدل ارزيابي بود، اما مصوبه شورا 
كه با هدف كاهش فشار رواني و برقراري عدالت آموزشي 
ارائه ش��ده بود، اتفاقاً آسيب جبران ناپذيري به داوطلبان 

وارد كرد. 
در اين مراسم مجتبي صادقي فر، اس��تاد دانشگاه علوم 
پزشكي تهران نيز پشت تريبون رفت و در سخنان خود 
درخواست تجديدنظر در سهميه هاي تحصيلي را مطرح 
و نس��بت به افزايش بي رويه دانش��جويان پزش��كي در 
كشور انتقاد كرد و گفت: اين اتفاق مشكلي از كشور حل 
نمي كند، بلكه فقط منجر به افزايش مهاجرت و سود ساير 

كشورها مي شود. 
 سرپرس�ت دانش�گاه تهران: تقويت س�رمايه 
اجتماعي نتيجه ايجاد فضاي پرنشاط در دانشگاه 

است
در ابتداي اين مراسم حسين حسيني، سرپرست دانشگاه 
تهران گفت: ديپلماسي علمي با شبكه سازي دانشمندان 
و نخبگان، استفاده از ظرفيت ايرانيان مقيم خارج از كشور 
و جذب محققان برجسته خارجي همچنين اجراي اسناد 
بالادستي مانند س��ند تحول راهبردي علم و فناوري و 
نقشه جامع علمي كشور ممكن است. دانشگاه ها و مراكز 
علمي پيشران اين سياست مطرح هستند و براي اجراي 

آن نياز به توجه و حمايت جدي دولت دارند. 
سرپرست دانش��گاه تهران با اش��اره به فرمايشات مقام 
معظم رهبري گفت: ايشان س��ه آرمان مهم دانشجويي 
را ذكر مي كنند؛ علم آموزي و توليد علم، عدالت خواهي 
و آزادانديشي و آزادي خواهي. دانشگاه ها براي تحقق اين 
سه آرمان مهم نيازمند ايجاد محيط امن و آرام هستند. 
بنابراين انتظار اين است كه براي تربيت خلاقيت، قوه نقد 
و نقد پذيري در كشور فراهم شود. نتيجه فضاي مساعد و 
فضاي پرشور و نشاط و فضاي خوب در دانشگاه، تقويت 
سرمايه اجتماعي و مشاركت دانشگاهيان در حل مسائل 

كشور است. در گذشته دانشگاه در دوره هايي كه داراي 
فضاي مس��اعد براي تحقق اين ويژگي ها ب��ود، فضاي 

دانشگاه ها سرزنده و بانشاط تر بوده است.
سرپرست دانشگاه تهران گفت: يكي از مشكلات جدي 
حال حاض��ر مهاجرت نخبگان اس��ت ك��ه هزينه هاي 
جبران ناپذير به بار مي آورد. مهاجرت دلايل مختلفي دارد 
و براي حفظ سرمايه بايد اقدامات براي تكريم نخبگان، 
مشاركت در فرآيند تصميم گيري و رعايت عدالت براي 

بهره مندي از فرصت ها انجام شود. 
وي توضيح داد: در حال حاضر دانشگاه ها با چالش جدي 
درم��ورد منابع مالي خ��ود مواجه هس��تند به خصوص 
دانشگاه هاي قديمي  با فرسودگي تجهيزات، ساختمان ها 
و كمبود آزمايشگاه ها روبه رو هستند و اين موجب شده 
آنچنان كه شايسته است نتوانند كاركردهاي خود را در 

ارتباط با پژوهش انجام دهند.
 وزير علوم: بودجه آموزش عالي كمتر از 3 درصد 

بودجه كشور است 
حسين سيمايي وزير علوم، تحقيقات و فناوري در ادامه 
مراسم گفت: با وجود همه مشكلات، هنوز بر سر راه حل ها 
توافق نداريم. براي وفاق در راه حل ه��ا علم و عقل نقاد، 

بهترين معيار است. 
وزير علوم ادامه داد: علم به تنهايي سعادت نمي آورد. علم 
با اخلاق و بينش اخلاقي بشر را نجات مي دهد. وقتي علم 
در دست قدرتمندان فاسد قرار گيرد، آن را ابزاري براي 
نابودي بشريت تبديل مي كنند. امروز شاهديم اسرائيل 
غاصب از علم و فناوري براي نابود كردن يك نسل استفاده 
مي كند كه واقعاً دردناك است. فكر نمي كرديم در عصر 

حقوق بشر اين قدر قساوت را شاهد باشيم. 
وي ادامه داد: بش��ر فكر مي كرد با تأسيس سازمان ملل، 
صلح و امنيت را به ارمغان خواهد آورد. اين امر اشتباه نبود، 
اما وقتي علم در دست فاسد قرار گرفت براي از بين بردن 
يك نسل و توسعه جنگ استفاده كرد. معتقدم امروزه بشر 
از صلح و امنيت دور شده است. وقتي امروز از جنايت هاي 
رژيم صهيونيس��تي دفاع مي كنند و آن را دفاع مشروع 

مي دانند بايد منتظر آينده پرخطر بر اي خود باشند. 
 چرا دانشگاه در رتبه مطلوب قرار ندارد؟

استاد دانشگاه شهيد بهشتي ادامه داد: گاهي از دانشگاه 
انتقاد مي ش��ود چرا در رتبه مطلوب قرار ن��دارد يا چرا 
از قافله علم عقب مانده اس��ت. مي خواهم دانش��گاهيان 
را با رزمندگان دفاع مقدس مقايس��ه كنم. آن زمان در 
يك كلام، ابزار و تجهيزات تناسبي با ابزار جنگي صدام 
نداشت، ولي رزمندگان ما با توكل به خدا تحت هدايت 
امام )ره( دش��من را به زانو درآوردند. يك وجب از خاك 
كشور از دست نرفت. امروز نيز دانشجويان از نظر تأمين 
مالي در تنگنا هستند، اما چراغ تعليم و تعلم روشن، چراغ 

آزمايشگاه ها و كتابخانه ها روشن است. 
وي افزود: وقتي پارك هاي علم و فناوري و ش��ركت هاي 
دانش بنيان را مش��اهده مي كنيد، اميدوار مي ش��ويد و 
افسوس هم مي خوريد   اي كاش داشته هاي مالي بيشتري 

داشتيم تا اين چراغ فروزنده تر بماند. 
س��يمايي تأكيد كرد: دانش��گاه م��ا به ش��دت نيازمند 
توجه بيش��تري اس��ت، اكنون و در فصل بودجه با تمام 
دش��واري هايي كه در كش��ور وجود دارد بايد به بودجه 
دانشگاه ها توجه كرد. معتقدم هزينه كرد در دانشگاه ها 

سرمايه گذاري است. 
وي با اش��اره به اينكه نبايد مردم را ناامي��د كرد، گفت: 
تمام بودجه آموزش عالي كمت��ر از 3 درصد بودجه كل 
كشور اس��ت. بودجه اي كه در آموزش عالي داريم براي 
كل آموزش عالي كمتر از بودجه يك دانشگاه برتر در دنيا 
است. سهم آموزش از توليد ناخالص داخلي بسيار پايين 
است. اگر بخواهيم بودجه امروز را با ارز خارجي بسنجيم؛ 
امروز تقريباً و فقط ۵۰ درصد بودجه سال ۱3۹۰ را داريم. 
اما دانش��گاهيان واقعاً اميدوار هس��تند و انتخابات اميد 

تازه اي دميده است. 
سيمايي گفت: دانش��گاهيان به جد مي كوشند از قافله 
نوآوري عقب نمانند؛ ما در اي��ن دوره با جديت به دنبال 
ترميم معيشت هستيم. كارهاي خوبي انجام شده است، 
ولي چون رئيس جمهور گفتند تا كاري انجام شده اعلام 

نكنيد. انصافاً گام هاي خوبي برداشتيم تا معيشت استادان 
و كارمندان عزتمندانه باشد. 

وي خاطر نشان كرد: ما اقدامات عملياتي و برنامه عملياتي 
را براي اج��راي برنامه هفتم توس��عه آم��اده كرده ايم و 
معتقديم اگر منابع مالي اي��ن برنامه كه مجلس تدارك 
ديده است، تأمين شود به رش��د علمي و خيزش علمي  
مي رسيم. همچنين مي توانيم جلوي مهاجرت را بگيريم 
و ادعا كنيم براي جامعه آموزش عالي زندگي عزتمندانه 

را تدارك ديديم. 
 وزير بهداش�ت: موض�وع عدالت آموزش�ي و 

تحصيل بايد بازبيني شود
در بخش ديگري از اين مراسم محمد رضا ظفرقندي وزير 
بهداشت، درمان و آموزش پزش��كي با تأكيد بر اينكه در 
بحث عدالت آموزشي و تحصيل بايد بازبيني صورت گيرد، 
گفت: براي جلوگيري از مهاجرت تسهيل مسير آموزش، 
سهولت مراحل تحصيل و ورود به عرصه كار بايد فراهم و از 

نيروهاي ارزشمند و سرمايه گذار استفاده شود. 
ظفرقندي اظهار داشت: اگر در كشور سربلندي هستيم 
از س��ايه تلاش هاي دانش��مندان و علمي پژوهان است، 
اميدواريم طبق روال مرس��وم س��ال تحصيل��ي و اعلام 
نتايج كنكور اول مهرماه باشد، كه روند تحصيلي به هم 
نخورد و سازمان سنجش اين كمك را در سال هاي آينده 

انجام دهد. 
وي اظهار داشت: گراميداشت، تكريم و اهميت دانشگاه ها 
در علم، پيش��رفت كش��ور در حوزه مس��ائل سياسي و 
اجتماعي يك مطلب مهم و غير قابل انكار است، جناب 
دكتر پزشكيان در همين دانشگاه در سال هاي دور يك 
حادث��ه اي در ۱۶ آذر اتفاق افتاد كه ب��ه روند حاكميت 
اعتراض داشتند، سه شهيد گرانقدر تقديم ملت شد و در 
ادامه در ۱3 آبان در دانشگاه تهران و دانشگاه هاي كشور 

نيز شهدايي تقديم انقلاب شدند. 
ظفرقندي ادامه داد: به همين خاطر براي هميش��ه اين 
گونه ح��وادث و رفتارها در خاطره و ياد دانش��گاه و علم 

باقي مي ماند. 
وي با بيان اينكه در دانش��گاه هاي وزارت بهداشت ۲۴۵ 
هزار دانش��جو كه ۵۷ درصد آن زن هس��تند، تحصيل 
مي كنند، تصريح كرد: ولي در چهار سال گذشته نزديك 
به صد درصد افزايش ظرفيت داشتيم و اين بدون تجويز 
و ارتقاي زير ساخت ها، اس��اتيد براي پيشرفت علمي در 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي بوده زيرا كيفيت تحصيل با 
جان مردم س��ر و كار دارد و بايدزير ساخت ها را متعادل 
با ظرفيت هاي پذيرش دانش��جو كنيد تا آسيب به جان 

مردم وارد نشود. 
 ديپلماسي علمي فعال شود

وزير بهداش��ت ادامه داد: انتظار مي رود در بحث عدالت 
آموزشي و تحصيل بازبيني صورت گيرد، براي دانشجويان 
هوشمند و پر تلاش بايد عدالت آموزش��ي را در ورود به 
دانش��گاه ها تأمين كنيم، براي اينكه در مرزهاي علمي 
 باقي بمانيم ديپلماسي و روابط بين المللي علمي  را ارتقا 
دهيم، بايد بتوانيم با دانشگاه هاي معتبر جهان رفت و آمد 
و كنفرانس هاي علمي  برگزار كنيم در غير اينصورت دچار 

عقب ماندگي مي شويم. 
ظفرقندي تأكيد كرد: بايد در محيط هاي علمي حركت 
به جامعه محوري و رفع نيازهاي مردم مرتفع ش��وند و 
رفع نيازهاي مردم در همه دانشگاه ها به آن توجه شود، 
سختي دوره تحصيل در دانشگاه هاي علوم پزشكي باعث 
مهاجرت مي شود، دانشجوي پزشكي سختي هاي زيادي 
در دوره هاي تخصصي و فوق تخصصي مي گذراند كه در 
اين مسير دانشجويان خبره و كارآمد را از دست مي دهيم، 
تسهيل مسير آموزش، سهولت مراحل تحصيل و ورود به 
عرصه كار بايد فراهم و از نيروهاي ارزشمند و سرمايه گذار 

استفاده شود. 
 نماينده دانش�جويان از چالش هاي دانشگاه با 

رئيس جمهور گفت
افشين راهداري، دانشجوي دكتراي شيمي  به نمايندگي 
از بخشي از دانشجويان در ديدار با رئيس جمهور مهاجرت، 
نبود زيرس��اخت ها، فرصت هاي محدود علمي  و هوش 
مصنوعي را مهم ترين چالش هاي دانشجويان بيان كرد. 

اين دانشجوي دانش��گاه تهران گفت: امروز در آغاز سال 
تحصيلي جدي��د گرد ه��م آمديم تا فص��ل جديدي از 
يادگيري را آغاز كنيم. ما آماده ايم تا با همكاري و همفكري 

در راستاي تحقق اهداف عالي كشور گام برداريم. 
راهداري اظهار داشت: يكي از مهم ترين چالش هاي كشور 
مهاجرت نخبگان اس��ت؛ براي تربيت نيروي انساني كه 
سرمايه هاي انساني كشور هستند ميلياردها دلار هزينه 
مي شود و با مهاجرت آنها ۱۵۰ ميليارد دلار ضرر به كشور 

وارد مي شود. 
وي بيان كرد: مهاجرت به دلايل مختلفي انجام مي شود، 
يكي از آنها عدم شايسته سالاري اس��ت و دانشجويان و 
نخبگان احس��اس مي كنند شايسته س��الاري در كشور 
رعايت نمي شود. مهم ترين اصل در اين زمينه شفاف سازي 

روال ها است. 
اين دانش��جوي دكت��ري ش��يمي  بيان كرد: نداش��تن 
چش��م اندازي براي آينده، ش��رايط اقتصادي شكننده، 
نبود امكانات پژوهشي، امكانات و تسهيلات رفاهي و نبود 
زيرساخت ها مشكلات بسياري را براي دانشجويان كشور 

به وجود آورده است. 
وي اظهار داش��ت: مهم ترين نياز كشور فضاي بانشاط و 
خلاق دانش��گاه ها اس��ت و ايجاد فضاي پويا و خلاق كه 
در فرمايش��ات رهبري نيز بوده اس��ت، جز با كانون ها و 
انجمن هاي علمي و مشاركت دانشجويان و اساتيد ميسر 

نخواهد بود. 
راهداري گفت: چالش بعدي دانش��جويان فرصت هاي 
محدود علمي  است، به اين معني كه دانشجويان به دنبال 
فرصت هاي پژوهشي هستند و استمرار نداشتن با مراكز 

علمي خارج از كشور در اين روند تأثيرگذار است. 
وي افزود: موضوع ديگر هوش مصنوعي است، در حوزه 
هوش مصنوعي و دسترس��ي به داده ها ب��ا چالش هاي 
زيرساختي مواجه هستيم. در حالي كه هوش مصنوعي با 
همه رشته ها ارتباط دارد و اگر ارتباط علمي  بين دانشگاه 
و مراكز علمي  را برقرار نكنيم نتيجه آن رساله هايي خواهد 

بود كه خاك مي خورد. 
اين نماينده دانش��جويان تصريح كرد: چالش ديگر نوع 
همكاري بنياد ملي نخبگان با نخبگان كشور است. فرآيند 
شناسايي نخبگان صحيح نيست و صرفاً با در نظر گرفتن 
تس��ت و معدل نمي توان نخبه پرورش دهي��م يا آنها را 
شناسايي كنيم و بايد سيستم هاي شناسايي هوشمند 

جامع باشد. 
وي افزود: بايد از نخبگان حمايت مالي و معنوي صورت 
بگيرد تا به تحقيق بپردازند و نبايد براي حداقل زندگي 

دست به هر شغلي بزند. 
راهداري تصريح كرد: بايد با ايجاد ش��بكه هاي ارتباطي 
علمي و عمل��ي، ارتباط نخبگان با صنع��ت افزايش يابد 
و ايجاد ش��بكه بين المللي براي انگي��زه نخبگان نتيجه 

اثربخشي خواهد داشت. 
وي با بيان اينكه نكته مهم كه آينده دانش��گاه و جوانان 
را تحت تأثير قرار دهد، عدالت آموزش��ي و دسترسي به 
امكانات آموزشي است، افزود: توجه نكردن به اين معضل 

موجب مشكلاتي در راهيابي افراد به دانشگاه است. 
نماينده دانش��جويان با اش��اره به چالش ها و مشكلات 
آموزش عالي گفت: مهاجرت نخبگان به اين معني نيست 
كه به آينده كش��ور توجه ندارند. ما دانش��جويان الگوي 
افتخارآفريني در عرصه علم و مقاومت داريم و نمونه آن 
شهيد خلبان غفور است كه گفته بود دوست دارم كفنم 

پرچم كشور باشد. 
وي در پايان گفت: سخن آخر من به شعار رئيس جمهور 
كه گفتمان ملي است، مربوط مي شود. با توجه به شرايط 
فعلي كشور رئيس جمهور به درستي اين مطلب را مطرح 
كرده اند و اقدامات شايس��ته اي را براي تحقق آن انجام 
داده اند. ما براي داش��تن اين روحيه تش��كر مي كنيم و 
اميدواريم اقدامات جدي براي تكريم جايگاه دانشجويان 

داشته باشند. 
 از دانشگاه صيانت كنيد

در ادامه اين نشس��ت و هنگامي كه رئيس جمهور قصد 
داشت سخنراني كند، شماري از دانشجويان خواستند 
كه فرصتي براي سخنراني داشته باشند كه در نهايت به 
پيشنهاد رئيس جمهور يك نفر به نمايندگي انتخاب شد و 

پشت تريبون قرار گرفت. 
عليرضا صفري از بسيج دانشجويي دانشگاه تهران در اين 
مراسم گفت: متأسفانه صداي دانشجويان در اين برنامه 
شنيده نشد. از دانشگاه سياسي صيانت كنيد. خواهش 
اولم اين است كه پس از برنامه ميان دانشجويان تشريف 
بياوريد. خواهش دومم اينكه قول بدهيد در ۱۶ آذر ۱۴۰3 
در دانش��گاه حضور پيدا كنيد و صداي همه تشكل هاي 

دانشجويي را بشنويد. 
صفري ضم��ن اعتراض به ش��يوه اج��راي برنامه گفت: 
انجمن دانش��جويان مس��تقل دانش��گاه تهران، مجمع 
عدالتخواه دانشگاه تهران و بس��يج دانشجويان نامه اي 
خدمت رئيس جمهور ارسال كردند. حدود يك هفته است 
پيگيريم كه در اين برنامه تشكل هاي دانشجويي و شوراي 

صنفي تريبوني براي شنيده شدن داشته باشند. 
وي ادامه داد: سردر دانشگاه تهران اين جمله نوشته شده 
است كه خدا لعنت كند دست هايي كه مي خواهد دانشگاه 
و جوانان ما را سياست زدايي كند و اين جمله صريح رهبر 
معظم انقلاب در دهه ۷۰ است. من در اينجا نمي خواهم 
نطق تشكل باشم و مي خواهم بگويم از دانشگاه صيانت 

كنيد. 
وي از رئيس جمهور خواست در ۱۶ آذر )روز دانشجو( در 
دانشگاه تهران حاضر شود و صداي تشكل هاي دانشجويي 
را بش��نود. همچنين به درخواس��ت از وزي��ر علوم براي 
برگزاري جلسه اي با نمايندگان تشكل هاي دانشجويي 

اشاره كرد. 

متن و حاشيه حضور رئيس جمهور در مراسم آغاز سال تحصيلي 

در مراسم آغاز سال تحصيلي دانشگاه ها كه در دانشگاه تهران با حضور رئيس جمهور برگزار شد، علاوه بر سخنراني رئيس جمهور، وزراي علوم و بهداشت
 نمايندگان دانشجويان و اساتيد دغدغه هاي جامعه علمي كشور را بيان كردند

گره گشايی را از دانشگاه انتظار داريم

سرپرست سازمان ملي تعليم و تربيت كودك خبر داد

بخشنامه بيمه كودكستان ها ابلاغ شد
رض�وان حكيم زاده، سرپرس�ت س�ازمان مل�ي تعلي�م و تربيت 
ك�ودك ب�ا اعلام اي�ن خب�ر  گف�ت: همزم�ان ب�ا هفته ك�ودك، 
مطاب�ق ش�يوه نامه س�اماندهي و مديري�ت ام�ور اجراي�ي 
كودكس�تان ها، مدي�ران )مؤسس�ان( كودكس�تان ها و مراك�ز 
داراي مج�وز از س�ازمان مل�ي تعلي�م و تربي�ت ك�ودك باي�د 
ك�ودكان و كاركنان را بيم�ه حوادث و مس�ئوليت مدن�ي كنند. 
وي افزود: با توجه به ش��رايط متفاوت و متمايز گروه هدف و به منظور 
تمهيد زيرساخت پوش��ش بيمه اي فراگير پس از طي فرايند و مراحل 
قانوني، شركت »بيمه معلم« به عنوان ش��ركت بيمه مجري در سال 
تحصيلي - تربيتي ۱۴۰۴- ۱۴۰3 انتخاب شده است.  حكيم زاده ادامه 
داد: در صورت انتخاب بيمه معلم به عنوان شركت بيمه گر، به منظور 
تسهيل فرايند اجرا و افزايش گستردگي دامنه كشوري پوشش بيمه، 
تمامي مراحل ثبت نام بيمه شدگان، واريز حق بيمه و همچنين اعلام و 
پيگيري خسارات حوادث، كاملًا غيرحضوري و آنلاين است.  سرپرست 
سازمان ملي تعليم و تربيت كودك با تأكيد بر اينكه از سال گذشته هيچ 
پرونده پرداخت نشده اي باقي نمانده اس��ت، تصريح كرد: براي امسال 
۴۵درصد حق بيمه )حوادث و مسئوليت مدني( كاهش پيدا كرده است 

كه اين كاهش شامل مربيان و كاركنان كودكستان هم مي شود. 

  گزارش 


